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RESUME 
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Abstract: 

Heat in winter, cool in summer ... are elements of comfort for the well-being of the individual. 

But the use of heating and cooling is expensive in energy. In Algeria a large number of 

collective housing do not seem to respond to the requirements of thermal comfort and energy 

saving But an exponential increase in energy consumption. In this context the design and 

construction of collective housing Energy efficiency is a necessity. We are therefore obliged 

today to develop innovative techniques and passive solutions that are economical Reliable and 

durable respecting the indispensable factors of the site Such as orientation, use of solar energy, 

insulation, weather protection, and prevailing winds. Algeria has considered these problems 

Therefore it has designed a thermal regulation for Residential buildings which requires a saving 

of 20% to 30% on the energy consumption for the heating of the collective housing. Due to 

TRNSYS  (version 16). Several solutions and techniques and building materials have been tested 

to check compliance with Algerian thermal regulations. 

Résumé :  
Chaleur en hiver, fraîcheur en été… sont les éléments du confort pour le bien être de l’individu. 

Mais  l’utilisation du chauffage et de la climatisation coûte cher en énergie. En Algérie, un grand 

nombre de logements ne semblent pas répondre aux exigences du confort thermique et d’économie 

d’énergie mais un  accroissement exponentiel de la consommation énergétique. Dans ce contexte, 

la conception et la réalisation de logements énergétiquement efficace s’impose comme une 

nécessité. On est donc obligés aujourd’hui de développer des techniques innovantes et  des 

solutions passive économique, fiable et durable on respectant les facteurs du site indispensable 

comme l’orientation ,l’utilisation de l’énergie solaire, isolation, protection contre les intempéries, 

les vents dominants. Dans le cadre réglementaire L’Algérie  a prés on considération ces problèmes 

donc elle a conçu une règlementation thermique des bâtiments à usage habitation qui exige une 

économie de 20 % à 30 % sur la consommation d’énergies pour le chauffage des logements. Grâce 

à un logiciel de simulation TRNSYS (version 16)  plusieurs solutions et techniques et matériaux  

de construction  ont été testés pour vérifier la conformité à la réglementation thermique algérienne. 

 

Mots clés : 

Confort thermique, économie d’énergie, consommation énergétique, solutions passive. Energie 

solaire, réglementation thermique algérienne, TRNSYS 16  

Key words:  

Thermal comfort, energy saving, solar energy, energetic consumption, Passive solutions, 

Algerian thermal regulation, TRNSYS16 


